
�Ha május � akkor Osteológia Balatonfüreden�

Ma már nem kell bizonygatni, hogy ez a kongresszus lett
a hazai osteológia vezetõ eseménye. Már 5 évvel ezelõtt
is jelentõs számú szakember gyûlt össze Füreden. Azóta
egyre gazdagabb tudományos és társasági programok te-
szik emlékezetessé a kongresszusokat. A rendezõk min-
den évben törik fejüket, hogyan tudnák még vonzóbbá
tenni a programot. Büszkén jelentjük, hogy ez eddig sike-
rült. A kongresszus váza, szerkezete alig változik, de
egyre több tartalommal tudjuk megtölteni.

Kialakult a kongresszusi látogatók törzsgárdája, és
minden évben örvendetesen sok új arc is feltûnik. Így tör-
tént ez 2004-ben is. Közel 1000 résztvevõ töltötte meg a
Hotel Füredet és a Hotel Marinát, a késõn jelentkezõknek
a szomszédos kisebb szállodákban biztosítottunk helyet.

A résztvevõk számát és a programot tekintve kong-
resszusunk a legnagyobb magyar orvosgyûlések közé tar-
tozik. Már szerdán el kell kezdeni a tanácskozást, hogy
szombat délig minden fontos kérdés programba kerüljön.

A kongresszus megnyitóján, a hagyományokhoz híven
a két társelnök: Lakatos Péter és Forgács Sándor, valamint
Nagy Jenõ, Balatonfüred alpolgármestere, országgyûlési
képviselõ köszöntötték a résztvevõket. A megnyitót
ugyancsak a hagyományok szerint plenáris ülés követte.
Errõl külön is meg kell emlékeznünk, mert ebben az évben
3 különösen magas színvonalú elõadásban foglalta össze
Lakatos Péter (�Gyors és súlyos csontvesztéshez vezetõ

kórképek�), Poór Gyula (�Az osteoarthrosis etiológiájának
és pathogenesisének modern szemlélete�) és Marton Ist-
ván (�Új fejlemények a menopauzás hormonterápiában�) a
címekben jelzett témákat. Bármelyik nemzetközi kong-
resszuson megállták volna helyüket ezek a referátumok.

A tudományos programban szerepelt az �Élet a törés
után� fõtéma, amelyet Bors Katalin és Szekeres László
moderált, a �Ne törj� kerekasztal természetesen Somogyi
Péter vezetésével, valamint a denzitometriás munkacso-
port beszámolója Horváth Csaba moderálásában.

Az osteoarthrológiai témák közül ebben az évben a kéz
és a láb betegségei kerültek sorra Forgács Sándor és Mes-
ter Ádám moderálásával. A legkiválóbb hazai szakembe-
rek (elõadásuk sorrendjében: Kaposi Pál, Farbaki Zsófia,
Balogh Endre, Mester Ádám, Karlinger Kinga, Gergely
Mária, Forgács Sándor, Köllõ Katalin) foglalták össze a
különbözõ diagnosztikus modalitásokat. A szépen doku-
mentált elõadásokról itt is elmondhatjuk, hogy nemzet-
közi kongresszuson is megállták volna a helyüket.

Ebben az évben a Magyar Laboratóriumi Diagnoszti-
kai Társaság volt a vendég, és rendezett kerekasztal kon-
ferenciát Kovács L. Gábor és Lakatos Péter vezetésével.
Természetesen a csontanyagcsere laboratóriumi paramé-
tereit tárgyalták meg.
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Beszámoló az V. Magyar Osteológiai 
Kongresszusról
Balatonfüred, 2004. május

Az elõzõ kongresszus �Legjobb kazuisztika� díját 
a kongresszus elnökei adták át Dr. Nagy Judit fõorvosnak
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Külön szekció foglalkozott a diabeteses osteoarthropa-
tiákkal Forgács Sándor vezetésével. Az elõadásokat élénk
vita követte. Jó volt hallani, hogy a reumatológusok, a ra-
diológusok és a manuális szakmák képviselõi egyetértettek
abban, hogy a kezelésben maximális konzervativizmusra
kell törekedni. Forgács dr. joggal kifogásolta, hogy idevo-
natkozó munkásságát, amit monográfiában is összefoglalt,
és az általa megalkotott stádiumbeosztást, amelyet világ-
szerte ismernek és használnak, idehaza kevésbé ismerik.

A kazuisztikai szekcióra a szombat délelõtti idõpont
ellenére most is sokan voltak kíváncsiak. Rendkívül ér-
dekes és szépen dokumentált eseteket hallottunk. Külö-
nösen nagy sikere volt Várallyai György �Traumás spon-
dylolysis MR képe� és Vargha András �Háziállat által
okozott mellkas/hasfali sérülés� esetének.

Az Oszteoporosis Betegek Magyarországi Egyesülete
(OBME) a konferencia elsõ napján � hála Zalatnai Klára
nem lanyhuló aktivitásának � az elõzõ évekhez ha-
sonlóan színes programmal jelentkezett. Kiemelkedett
ebbõl az �Erõs nõk, törékeny férfiak� Civil Fórum. A
szellemes címhez értékes tartalom társult Pásztor Mag-
dolna és Marton István moderálásában.

Minden osteológiai kongresszus kiemelkedõ esemé-

nyét képezik a cégszimpóziumok. Nem annyira reklám-
célú, mint inkább tudományos jelentõségû és továbbkép-
zõ elõadásokat hallottunk. Természetesen számos új ké-
szítményekrõl is szó esett.

A BÉRES szimpózium természetesen a kalcium és
D-vitamin hatásaival foglalkozott.(�Miért számít 2004-
ben az osteoporosis bázisterápiájának a kálcium és D-vi-
tamin kombinációja?�)

Az AVENTIS szimpózium �Az osteoporosis összetett
kezelése� témát tárgyalta, természetesen kiemelve a
Rizedronat hatásait. G. Russel Angliából érkezett erre a
szimpóziumra elõadást tartani.

A NOVARTIS szimpóziuma �A calcitonin szerepe a
törési kockázat befolyásolásában� címet viselte. J. Kanis
(Anglia) tartotta a bevezetõ elõadást.

A LILLY szimpóziumán az osteoporosis kezelésének
új perspektíváit tárgyalták meg, természetesen az Evista
(D. Agnusdei Olaszországból adta elõ) és az új PTH ké-
szítmény (Lakatos Péter) szempontjából.

Az MSD szellemes címû szimpóziumát (�Ritka cson-
tok az adatok sûrûjében�) Lakatos Péter moderálta, itt a
vendég elõadó M. Hochberg (USA) volt.

Néhány éve vezettük be, hogy a kongresszuson UH
hands-on kurzusokat rendezünk. Ennek már a korábbi
években oly nagy sikere volt, hogy természetesen folytat-
ni kellett. A HITACHI és a TOSHIBA a legújabb készü-
lékeit bocsátották rendelkezésünkre. A gyakorlatokat Ba-
logh Endre, Farbaky Zsófia, Kaposi Pál, Köllõ Katalin,
és a minikurzusok két új munkatársa: Zolyomi Anna-
mária és Magda Ingrid vezették.

Az Osteológiai Kongresszus abban is különbözik más
orvosi gyûlésektõl, hogy minden évben nívós képzõmû-
vészeti kiállítást rendezünk. Emlékezetes volt az elõzõ
évek Gross Arnold, Kutas László és Vasarely kiállítása.
Ebben az évben Alföldi Róbertre esett a szervezõk vá-
lasztása. Alföldi Róbert erõteljes szuggesztív és ener-
gikus színházi és televíziós személyiség. Néhány évvel
ezelõtt �Szín-házi alakok� címmel kiállítást rendezett
festményeibõl, és szinte berobbant a magyar képzõmûvé-
szetbe. A kiállítás címe a színház és képzõmûvészet ösz-
szetartozását plasztikusan fejezi ki. A mûvész art deco

Az ultrahang gyakorlatokat ebben az évben is nagy érdeklõdés kísérte

A fogadások gazdagon terített asztalai hozzátartoznak 
a kongresszushoz
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DR. KARLINGER KINGA, 
TUDOMÁNYOS FÕMUNKATÁRS

A ideális kongresszust egy tengerjáró hajón kellene meg-
rendezni. Teljes komfort, gazdag program, és nem lehet-
ne menet közben ki- és beszállni. Ennek a városszéli, Ho-
tel Füred és Hotel Marina �fedélzetekre� épülõ tudomá-
nyos tanácskozásnak kicsit ilyen hangulata van. Alapja
az otthonosság-érzet, amely a rendszeresen itt tartott kon-
ferenciák miatt alakul ki az emberben. Már a személyzet
is ismerõs, nem is beszélve a remek környezetrõl. Egy
vándorgyûlésnek egészen más hangulata van: mire az
ember megismeri a helyszínt, már vége is az egésznek.
Jól kitalálta ezt az egészet Forgács és Lakatos doktor.
Nemcsak az otthonossága miatt, hanem a közös tanács-
kozás és az interdiszciplinális megközelítés miatt is. Az
ember úgy úszkál a különféle témák határterületek és
kölcsönhatások tengerében, hogy a végére úgy érzi, hogy
õ tulajdonképpen nem is specialista, hanem orvos.

Az Osteológiai Kongresszus elõadásain és vitáin én el-
sõsorban nem a meglepetéseket szeretem, hanem a fejlõ-
dést, ahogyan egy módszer pontosabbá válik, vagy egy
feltevés megerõsödik. Ez érdekel a kiállító gyógyszer- és

készülékgyártók termékei között is. Nyilván tudja, hogy
a radiológus nem igen ír fel gyógyszert. Nem is hemzseg-
nek körülöttünk a gyógyszergyártók az ajándék üveg-
gyöngyeikkel. Igazságtalan vagyok: csak intenzív akció-
val vagyunk leszoktathatóak berögzött gyógyszerezési
szokásainkról. Ezért építenek a kiállítók a játékszenvedé-
lyünkre, ezért vonultatnak fel jósnõt, hastáncost, ajándé-
koznak a gyógyszer nevét feltüntetõ jegyzettömböt, tollat
és más ajándékot.

Mialatt játszani, nyerni akarunk a standjukon, észre se
vesszük, hogy az ehhez szükséges kérdõív kitöltésével
megtanuljuk a gyógyszer nevét, hatásmechanizmusát és
indikációját.

Nekem idén az AVENTIS akciója tûnt a legsokrétûbb-
nek. A csontanyagcsere normalizálására kifejlesztett
Actonel tabletta bevezetésére egy egész termet béreltek.
A résztvevõket egy útlevéllel biztatták a rendszeres láto-
gatásra, amelynek segítségével ajándék, kávék, üdítõk,
virtuális túra és puzzle várt a vendégekre, akiknek egy
karikaturista még a sziluettjét is kivágta. Természetesen
mind e mellett volt Aventis Szimpozium, és Presser Gá-
bor nagysikerû estjét is ez a cég finanszírozta.

Mint klinikai radiológust, engem leginkább az osteo-
porozist diagnosztizáló gépek vizsgálati tempójának fej-
lõdése és precizitása nyûgöz le.

Monológok a kongresszusról és kiállítóiról

világát idézõ nosztalgiákkal is teli dekoratív világa, a
kongresszus résztvevõi között is nagy sikert aratott.

A rendezõk mindig arra törekedtek, hogy a társasági
események fogadások emlékezetesek legyenek. Szpon-
zoraink segítségével ez ebben az évben is fényesen sike-
rült. A welcome party (Lilly est) ökörsütése és a hozzá
csatlakozó mûsor, Presser Gábor csodálatos koncertje
(Aventis est) és a garden parti Hawaii estje (MSD est) so-

káig emlékezetes marad. Ismét törhetik a fejüket a rende-
zõk, hogyan tudják felülmúlni az V. Kongresszust. Máris
megkezdtük a felkészülést a VI.-ra.

Találkozunk 2005 május utolsó hétvégéjén Balatonfü-
reden!

�Ha május � akkor Osteológia Balatonfüreden!�
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VÁRKONYI GYÖRGY, 
A VTL TRADE KFT. ÜGYVEZETÕ IGAZGATÓJA

A francia Medilink honi vezérképviselõi vagyunk. Az
OSTEOCORE 1 és 2 után most az OSTEOCERE 3-at
hoztuk el a kongresszusra. Ez a berendezés a leképezést
egyetlen expozicióval végzi mindösszesen 1,5 másod-
perc (!) alatt. Az Osteocore 2-nek bármilyen kitûnõ
konstrukció, ehhez még 5-6 percre volt szüksége. Gon-
dolja csak meg, hogy ez az egyetlen tény mennyire
megnöveli az osteoporosis centrumok átbocsátóképes-
ségét. A drágább ár már itt megtérül, és akkor még nem
is beszéltem a képalkotás precizitásáról, és arról, hogy a
csontsûrûség számszerû adatain kivül számos más, a
csontok állapotára vonatkozó adatot meghatároz a be-
rendezés.

Természetesen tudom, hogy itt a konferencián nem a
beszerzési döntéshozók szoktak összejönni. Mi mégis
ide, Füredre és csak ide hozzuk el évente bemutatni újabb
berendezéseinket. Abban hiszünk, hogy a döntéshozókat
a diagnosztika szakembereinek kell késztetnie az új be-
rendezések beszerzésére, mert annak értékeirõl vagy elõ-
nyeirõl már õk maguk meggyõzõdtek. Ráadásul itt nem
mi, hanem felkészült, diagnosztikában jártas orvosok ta-
nítják és értékelik a készülékeket. Észrevételeiket gondo-
san továbbítjuk a gyártónak. A cég nagyon hálás a bala-
tonfüredi konferenciáknak: sehol máshonnan nem érke-
zik hozzájuk annyi szakkérdés, észrevétel és javaslat.

PETKI ESZTER, 
A VARIOTRADE IGAZGATÓJA

Cégünk már 14 éve a 185 000 alkalmazottat foglalkoztató
TOSHIBA Co. képalkotó diagnosztikai berendezéseinek ha-
zai forgalmazója. Évente 8�10 kiállításon veszünk részt.
Mindennapi kenyerünket az ultrahang készülékek eladásá-
ból keressük meg. A �kalácsravalót� a nagyberendezések
biztosítják. A felettébb felhasználóbarát konstrukciónak kö-
szönhetõen a TOSHIBA készülékek népszerûek. Alacsony
szervizigényüknek, megbízhatóságuknak köszönhetõen
ügyfeleink elégedettek a mûködésükkel, aminek jelentõsé-
gét az egyre szûkülõ pénzügyi lehetõségek miatt nagyra ér-
tékelik. Szerencsére kitûnõ partneri viszonyban vagyunk
Forgács Sándor tanár úrral és a füredi Osteológiai Kong-
resszussal. A tanár úr ötlete volt, hogy tanfolyamokat szer-
veznek a berendezések kezelésének elsajátítására. A de-
monstrátorokat a kongresszus jelöli ki, az ízületi ultrahang
diagnosztika nagy gyakorlattal rendelkezõ kitûnõ szakembe-
rei vezetik a bemutatókat. A résztvevõk a berendezéseket
ezen bemutatók, mini-tanfolyamok alapján értékelik. Így itt
a készülék önmagát reklámozza, ha a diagnosztikai berende-
zés jó � mint például az itt bemutatott APLIO csúcskészü-
lék �, azt az orvosok maguk adják szájról szájra. Ilyenkor
ugrásszerûen megnõ a tanfolyamra jelentkezõk létszáma.
Szeretem a füredi konferenciákat. Itt mindig sok az érdeklõ-
dõ, és szakszerû, kitûnõ kérdéseket tesznek fel az orvosok.

Kõszegi Ábel

A közölt festmények Alföldi Róbert munkái


